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POLGÁRMESTERI BESZÁMOLÓ A KÉPVISELŐ-TESTÜLET 

2014-2019 KÖZTI CIKLUSÁNAK MŰKÖDÉSÉRŐL. 

 

Nádasd Községi Önkormányzat Képviselő-testületének alakuló ülése 2014. 

október 27-én volt.  

 

A Magyarország helyi önkormányzatairól szóló 2011. évi CLXXXIX. 

törvény 116. § (5) bekezdése szerint Nádasd Községi Önkormányzat 

Képviselő-testülete is összeállította 2014-2019. időszakra szóló Gazdasági 

programját, amelyet 34/2015. (IV.23.) számú képviselő-testületi 

határozattal fogadott el a képviselő testület.  

 

Beszámolómat ennek tükrében állítottam össze, hogy a terveinkkel szemben, 

hogy alakult a tényleges munkánk.  

 

Nádasd Község Önkormányzatának 2014-2019. évi költségvetési bevételeit és 

kiadásait befolyásoló, meghatározó tényezők a következőkben foglalható össze: 

 

- A 2014.-2019. évi önkormányzati forrásszabályozásban előreláthatólag 

továbbra is a feladatalapú normatív állami hozzájárulások és az SZJA 

visszajuttatások jelentik a meghatározó részt. 

- Az önkormányzat fenntartásában működő intézmények szakmailag 

elfogadható színvonalú működését egyre inkább nehezíti az a körülmény, 

hogy forrásaink nehezen növelhetők, míg a kiadásaink egyre nagyobbak. 

Meg kell állítani az óvoda létszámának folyamatos csökkenését. 

Mindezekkel összhangban a saját bevételek területén tovább szűkül a 

mozgásterünk. A kormányzat a helyi adó növelésére ösztönzi az 

önkormányzatokat, de az adó mértékét a helyi sajátosságokhoz, az 

önkormányzat gazdálkodási követelményeihez és az adóalanyok 
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teherviselő képességéhez igazodóan kell megállapítani. 

- Törekedni kell arra, hogy a településrendezési tervben kialakított építési 

telkek, vállalkozási területek kialakítása és érékesítése megvalósuljon. 

- Törekedni kell arra, hogy az intézményeink saját bevételei évről–évre 

egyenletes emelkedést tanúsítsanak. Segíteni kell az óvodások 

létszámának növelését. (mára már problémaként jelentkezik a férőhely 

hiány!) 

- Foglalkoztatási szabályok egyszerűsítése (racionálisabb munkaszervezés). 

 

Az önkormányzatnak 2014-2019 években végrehajtandó feladatai 

 

I. OKTATÁS: 

 

Az önkormányzat a közös fenntartású intézményeinek (óvoda, konyha) 

működtetését intézményfenntartó társulás formájában, hét másik településsel 

közösen oldja meg. Az intézmények fejlesztését pályázati úton kívánja 

megvalósítani, ezért éves költségvetésében lehetőség szerint önrészt biztosít. A 

fenntartó önkormányzatokkal együtt a konyha üzemeltetésének kiadását 

közbeszerzési eljárás lefolytatásával kiszervezi, csak főzőkonyha megtartásával, 

megbízható vállalkozás számára. Mindezt hosszútávra tervezni 8-10 éves 

időtartamra.  

Céljaink: 

- az óvodai nevelés színvonalának emelése 

- felvételi körzethatár bővítése, iskolai? Katafa szülők megkeresése? 

- sport és szabadidős tevékenységek segítése, mindennapos testnevelés? 

Beruházás anyagi lehetőségek függvényében 

- szennyvízhálózat korszerűsítése 

- az elnyert napelemes pályázat megvalósítása 
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..és hogyan is alakultak az OKTATÁS területen a dolgaink: 

Konyha 

2014-ben – a konyha élelmezésvezetőjének nyugdíjba vonulása, miatt - 

élelmezésvezetői pályázatot írt ki. A pályázat sikertelenül zárult, mivel 

megfelelő szakmai végzettség, illetve gyakorlat nélküli pályázók adták be 

jelentkezésüket. A sikertelen pályázat, valamint az iskolai-óvodai 

gyermekétkeztetés előtt álló új törvényi kihívások miatt a fenntartó 

önkormányzatok a konyha kiadása mellett döntöttek. A zavartalan üzemeltetés 

biztosítása érdekében csak rövid határidő állt rendelkezésre, így közbeszerzési 

eljárás lefolytatása nélkül csak egy évre kötöttünk szerződést a szentgotthárdi 

Justfood Kft.-vel. A nyár folyamán - már közbeszerzési eljárás lefolytatása után 

- 8 évre ismét a szentgotthárdi cég kapott bizalmat. Bevezették a hétvégi főzést, 

és mintegy 100 vendégadaggal nőtt a forgalmuk. A konyha működése rendben 

zajlik. Az üzemeltető javaslatára a társulási tanács ’17-ben az iskolai és óvodai 

térítési díjak általános 10 %-os emelése, ’18-ban az iskolai ebéd 9,3%-os, az 

óvodai ebéd 2,6% térítési díj emelése mellett döntött.  Szeptember 1-től az 

Egyházasrádoci konyha adagját is itt készítik így jelenleg 700 adagra főznek 10 

dolgozóval köztük 2 szakáccsal. 

 

Hétszínvirág Óvoda 

A tetőszerkezet beázása miatt 2016-ban kellett kisebb tetőjavítást elvégeztetni. 

Személyi változások történtek: nyugdíjba vonult Ifjúné Fodor Klára, valamint 

visszajött gyermeknevelésről Dr. Spaitsné Grebenár Barbara. Az átmeneti 

időszak a fenntartókra plusz anyagi terhet rótt, míg az óvodapedagógusoktól 

plusz energiát kívánt. Nagyobb ellenőrzések történtek az intézménynél. 

Szakmai, Államkincstári, Népegészségügyi ellenőrzés, játszótér EU-s 

felülvizsgálata majd a Kormányhivatali ellenőrzése zajlott. Az ellenőrzések 
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során mindent megfelelőnek tartottak, semmilyen törvénytelenséget, problémát 

nem találtak.    A Katasztrófavédelem tűzvédelmi hatósági ellenőrzése sem 

maradt el, jelentős észrevételeket Ők sem tettek. 2017-ban személyi változások 

történtek egy dada nyugdíjba vonult, valamint más munkahelyre távozott 

pedagógus asszisztensünk. Mindkettőjük helyére új dolgozók kerültek. 2018 

tavaszán megkezdődött az udvari játékok cseréje, amelyben az SZM nagyban 

kivette részét, mint anyagilag, mint szervezésben. A vezető óvónő megbízatása 

2018. augusztus 31-vel lejárt, de törvényi lehetőség volt arra, hogy ha a 

fenntartó és a nevelőtestület is egyetért akkor a megbízatás pályázat kiírása 

nélkül még 5 évre meghosszabbítható. Így a társulási tanács 2023. augusztus 31-

ig meghosszabbította Gaál Katalin vezető óvónő megbízatását.  

Ünnepi, illetve tematikus rendezvényeken túl az Idősek napján Nádasdon és a 

társközségekben, valamint a fogorvos-védőnői épület átadóján is műsort adtak a 

gyermekek. Ezúton is köszönjük! 

2018 őszén az SZM javaslatára a képviselő-testület október végén döntött, hogy 

az óvoda udvarán megvalósuló műfüves pálya megépítésére beadja pályázatát. 

A pálázat nyert a kivitelezés is megtörtént. Köszönet Horváth Magdolna SZM 

elnöknek a pályázati TAO rész összegyűjtéséért. 

 

Széchenyi István Általános Iskola: 

Az iskola működtetése már 2013 óta nem az önkormányzatok feladata, 

kezdetben a Klebelsberg Központ, illetve jelenleg a Szombathelyi Tankerületi 

Központon keresztű üzemelteti az állam. ’15-ben rendkívüli testületi ülés 

keretében a testületnek véleményezési jogkörénél fogva az Iskolaigazgatói 

álláshelyére beérkezett pályázatot véleményezte. Az általános iskola igazgatói 

álláshelyére egyetlen pályázat érkezett, a régi-új igazgató Németh Ilona részéről. 

A testület támogatta a jelölt pályázatát. Az Általános Iskola tornateremének tető 

felújítási munkáit a fenntartó Központ végeztette el, az AKVA-PLAST 
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Tetőszigetelő Kft.-n keresztül, 7,3 millió forint értékben. A KEOP „Napelemes 

rendszer telepítése Nádasd település intézményeire” című pályázatunk 

segítségével az iskola-konyha-óvoda épületegyüttesére nettó 17 millió 500 ezer 

forint értékű napelemes rendszer került kiépítésre. Pedagógusnap alkalmából 

egy alkalommal Nádasd fogatta vendégül a Körmendi tankerület pedagógusait. 

Az átadás óta is, ahol tudjuk segítjük az iskola működését.2017-ben a 

költségvetés tervezésekor döntött úgy a testület, hogy az oktatás – nevelést 

anyagilag is támogatja. Az igazgatónővel való egyeztetés után döntöttünk, hogy 

egy interaktív tábla beszerzését és ahhoz laptop, valamint program vásárlását 

tervezzük be költségvetésünkbe, ezek beszerzése a szeptemberi iskolakezdésre 

megtörtént. 

  

Bölcsődei nevelés: Új lehetséges intézményként 2016-ban a TOP megyei 

pályázat keretén belül volt először reménysugár az új intézmény létrehozására. 

Bölcsődei pályázatunkat elkészítettük, amely nem nyert támogatást. Elutasítása 

után, kértük Körmend Város Intézményfenntartó társulását, hogy 

csatlakozhassunk a bölcsődei nevelés fenntartásához. A kérelmünket a fenntartó 

tanács elfogadta így ’18 szeptemberétől Körmendi Bölcsőde fogadja a nádasdi 

gyermekeket is. De az idei évben újra felcsillant a reménysugár. Most egy mini 

bölcsödét pályázunk meg. 

 

II. KÖZIGAZGATÁS 

Az önkormányzat 6 településsel közösen Nádasd székhellyel Közös 

Önkormányzati Hivatalt (KÖH) működtet. A KÖH önállóan gazdálkodó 

intézmény, költségvetése Nádasd Községi Önkormányzat költségvetésébe épül 

be; amennyiben szükséges a társult önkormányzatok lakosságszám arányosan 

járulnak hozzá a fenntartás költségeihez.  

 

Céljaink: 
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- a hivatal működési feltételeinek korszerűsítése 

- tanácskozó terem építése 

- a hivatal épületének szigetelése, felújítása, fűtéskorszerűsítés nyílászárók 

cseréje 

- akadálymentesítés 

- pályázati lehetőség esetén új hivatal építtetése. 

 

Változások voltak a hivatal vezetésében, dr. Preclik Gábor távozása után dr. 

Baranyai Mária lett a jegyző feladatok ellátásával megbízott aljegyző, míg 

Mészáros Attiláné szociális ügyintézői feladatok mellett jegyzőkönyv vezetési 

feladatokat látott el Aggné Kovács Ildikó jegyző gyermekgondozásról való 

visszatéréséig. Már 2015-ben a hivatal bővítéséhez és felújításához elkészítettük 

a szombathelyi Gáspár Mérnökirodával a szükséges terveket. Két alkalommal is 

beadtuk pályázatunkat a BM-es keretre, de egyik alkalommal sem nyertünk. 

A hivatal dolgozóinak, ügyfeleinknek, jelenleg nem tudunk megfelelő 

körülményeket biztosítani. Nagyobb pályázat nem lévén a Kistelepülési 

önkormányzatok alacsony összegű fejlesztéseinek támogatására adtunk be 

pályázatot, melyben „olyan épület felújítására, fejlesztésére, illetve energetikai 

korszerűsítésére, szükség esetén megvásárlására, lehetett pályázni, amely 

igazgatási tevékenységet szolgál. Így e pályázat keretében mintegy 1,5 millió 

forintból elkészült a hivatal ablakainak cseréje. 

 Ismételten szeretnénk elindítani a hivatal teljes felújítását is, erre 

remélhetőleg a Magyar Falu Program és a Belügy Minisztériumi keret majd ad 

lehetőséget. Itt kész terveink vannak melyekre még egy év meghosszabbított 

engedélyünk van. Két ütemben készülne.  Az első ütemben a felújítás BM-es 

keretből, erre május végén adtuk be pályázatunkat. A régi épület felújítására 

31.421.478,-Ft összköltségvetéssel, 29.850.404,-Ft támogatási igénnyel és 

1.71.074,-Ft önerővel. Ez a pályázatunk 100%-os támogatásban részesült. A 

második ütemben a bővítés lenne, illetve a tetőszerkezet cseréje, erre a Magyar 
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Falu Program keretében pályáztunk.  

 

 

III. MŰVELŐDÉSI HÁZ 

 

A Művelődési Ház az ÁMK megszűnésével egy ideig az Óvodával közösen majd 

önálló intézményként működött, fenntartását Nádasd Önkormányzata látja el. Az 

épület felújítását az „Együtt Nádasdért” Egyesület pályázati úton végeztette el. 

IKSZT-ként az egyesület működteti 2016 augusztusáig. A cél az épület 

működtetési feltételeinek biztosítása, költségek csökkentése, valamint az 

intézmény minél jobb kihasználtsága esetleg a bevételeinek növelése. 

 

A KEOP-4.10.0/N kódszámú „Napelemes rendszer telepítése Nádasd település 

intézményeire” című pályázatunk segítségével a művelődési házra nettó 3,5 

millió forint értékű napelemes rendszer került kiépítésre. A tervezés kivitelezés 

időszakában több megbeszélés, egyeztetés és helyszíni bejárás volt a pályázat 

kiviteli terveinek készítőivel, illetve a pályázat projektmenedzsmentének 

képviselőjével. A művelődési ház kivitelezése előtt derült ki, hogy a régi 

hullámpalás tető héjazatra nagy kockázat a napelemek felrakása. A képviselő-

testület úgy döntött, hogy a költségvetés módosításával az épület tetőfelújítását 

elvégezteti a napelemek felhelyezése előtt.  A zalaegerszegi Archi Metal Kft. 

kapta meg a kivitelezést. A teljes héjazat csere 3 millió 480 ezer forintba került.  

A ház tevékenysége összeforr az „Együtt Nádasdért” Egyesület által fenntartott 

IKSZT munkájával. 2016-ban az IKSZT tovább működtetésének lehetőségét 

kerestük képviselő-testületi üléseken. Külön, falu vezetőivel létrejött 

megbeszéléseken, illetve maga az IKSZT-t fenntartó egyesület vezetősége is. A 

végleges megoldást 2017-hozta. Sok-sok beszélgetés és vita után májusi ülésén a 

képviselő-testület határozatával is úgy döntött, hogy közművelődési 
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megállapodást köt 2017. július 1-től az „Együtt Nádasdért” Faluszépítő és 

Fejlesztő Kulturális Egyesülettel a közművelődési feladatok ellátására. A 

döntéssel párhuzamban sajnos két munkakört is megkellett szüntetni így a 

kulturális referensi, valamint egy takarítónői állás is megszűnt, az átszervezés 

miatt. 2018 év volt az első teljes év az egyesület működtetésében. Az eddigi 

tapasztalatok és visszhangok alapján is kijelenthetjük, hogy szakmailag és 

anyagilag is jó döntést hoztunk a település érdekében. 

 

IV. SPORT 

 

Az önkormányzat fontosnak tartja az ifjúság testi fejlődését, ezért kiemelten 

foglalkozik a sporttevékenységek anyagi támogatásával. A községben két 

bejegyzett sportegyesület működik, a Nádasd Sportegyesület, valamint a 

Hétdombi Ifjúsági Közhasznú Sportegyesület. Az egyesületek támogatására az 

önkormányzat éves költségvetésében anyagi lehetőségeihez mérten biztosít 

elkülönített összeget. A pályázati úton elnyerhető működési, beruházási 

támogatáson túl a sportkört a pálya és öltöző rezsiköltségeinek átvállalásával, 

az ifjúsági egyesületet pedig versenyeik, pályázataik lebonyolításában segíti. 

 

Hétdombi Ifjúsági KSE íjász szakosztályának vezetője Molnár Ferenc 

világbajnoki címet ért el Olaszországban, Franciaországban. Az eredménye 

alapján a Nemzeti Versenysport Szövetség elismerő díját is kiérdemelte ’17-ben.  

Az iskola leány kézilabda csapata ’15-ben megnyerte a Kisiskolák 

Diákolimpiája megyei versenyét míg az országos döntőben ezüstérmet 

szereztek.  

 

Nádasd Községi Sportegyesület a ciklus évei során megélte a csúcsokat és a 

mély pontokat egyaránt. A Megyei II. osztályban szereplő felnőtt focicsapatunk 
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a 2015-16-os idény bajnoka lett. Így a 2016 őszén már a megyei I osztályban 

folytatták a szereplést. Aztán egy év után újra visszaestek a megyei II.-be, de a 

fő veszteséget az okozta, hogy szinte az összes felnőttjátékos elhagyta a 

csapatot. Így az építkezést újra kellett kezdeni. A képviselő-testület ’16 

áprilisában megemelte a civil keretet a tartalékalap terhére így további 500.000,-

Ft-ra lehetett pályázni működési nehézségekkel küzdő egyesületeknek. Nádasd 

Községi Sportegyesület kérelme alapján a képviselő-testület újabb 300.000,-Ft-

tal támogatta az egyesületet ez évben. Anyagiak hiányában keressük azokat a 

lehetőségeket, amelyben segíteni tudjuk a csapat fennmaradását és újraéledését. 

Ennek keretében tavaly az Önkormányzat szervezésében csapatösszekovácsoló 

versenyt szerveztünk a focicsapatunknak, ahol bevontuk a felnőtt és ifi csapatot 

az egyesület vezetőségét és a szurkolókat egyaránt. Az idei évben pedig 

Felsőcsatáron egy vacsorával összekötött bórkóstolóra hívtuk a csapatokat és 

segítőiket. 

 

2018-ban méltányossági alapon 100.000,- Ft támogatást kapott Marx Tibor, 

Nimród Fiai Egyesület nevében a költségvetés tartaléka terhére, törökországi 

hagyományőrző versenyre való kijutás érdekében. 

Új egyesületként a Hétdombi Lovaspark kezdte meg munkáját a településen az 

idei évben már országos gyermek lovasprogram egyik helyszíne lett Nádasd. 

 

V. KÖZLEKEDÉS, ÖNKORMÁNYZATI UTAK, JÁRDÁK, 

KÖZTERÜLETEK 

 

Az önkormányzati utak, járdák, árkok javítását, karbantartását folyamatosan 

biztosítani kell. Törekedni kell az erre vonatkozó pályázati források 

kihasználására, de évente az árkok és az utak karbantartására nevesített 

összeget kell elkülöníteni. 
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A közterületek folyamatos gondozását szintén biztosítani kell. A munkafeltételek 

biztosítására a gépesítést tűzi ki célul a képviselő-testület, ennek elérését, illetve 

a közmunkaprogram minél hatékonyabb kihasználásához pedig Önkormányzati 

Kft. létrehozását kezdeményezi. A Kft-nek jelentős szerep jutna a 

vagyonfeltárásban és az azzal való gazdálkodásban is. 

A település területén az óvoda udvarán, az iskolaparkban, valamint a KÖH 

udvarán található EU szabványnak megfelelő játszótér. Ezek megfelelő, előírás 

szerinti működtetésén túl a képviselőtestület a fiatalok testi fejlődésének és 

szabadidejük hasznos eltöltése érdekében egy Workout park építését tervezi a 

képviselő-testület. 

Céljaink: 

- belterületi utak felújítása sorrendben: Kossuth L. u alsó szakasza, Ifjúság 

u., Mise út bevezető szakasz, Táncsics u. déli rész, Rákóczi u 

- mezei utak rendbetétele 

- járdák felújítása sorrendben: Hegyhátsáli u. Kossutl L. u, hiányzó részek, 

Petőfi Sándor út 

- 86-76-os főutak elkerülő szakaszának átadása után az önkormányzati 

kezelésbe átadott utakat minél jobb állapotban vehessük át, az 

üzemeltetésükhöz kiegészítő támogatást kapjunk.  

- közterületek fenntartásához kistraktor vásárlása elsősorban pályázati 

forrásból 

- kültéri sporteszközök fejlesztése. 

 

Nemzeti Infrastruktúra Fejlesztő Zrt. megbízásával a Colas Út Zrt. a 86-os 

és 76-os számú főutak Hegyhátsált, Katafát, és Nádasdot elkerülő utak 

megvalósítását a terveknek megfelelően ’15 őszre befejezte október 2-án volt az 

út ünnepélyes átadása és forgalomba helyezése. Az út elkészülte több újabb 

problémát is felvetett. Az elkerülő két fontosabb mezőgazdasági utat is átvágott, 

amelyek átjárhatósága ezáltal, megszűnt. Sok-sok tárgyalás eredményeként a 



11 

 

közlekedési hatóság a forgalomba helyezési engedélyezési eljárás határozatába – 

a Közlekedésfejlesztési Koordinációs Központ javaslatára - előírta a NIF részére 

a Cser-hegybe vezető földút átvezetésének megépítését. ’17-ben végre itt is 

változás ált be. Szeptemberben megtörtént a munkaterület átadás, november 

közepére elkészült az átjáró és megtörtént a műszaki átadás-átvétel is. Ezzel 

egyidőben a Táncsics út elejének páratlan oldalán lévő telkek végében 

kialakított fél vízvezető árkot is tovább húzta a kivitelező cég, de sajnos még 

mindig nem felel meg vízelvezető funkciójának. 

A másik megoldandó probléma, az elkerülő út megépülésével a KKK mintegy 

5,5 km-nyi, eddig országos közútkezelőhöz tartozó útszakaszt önkormányzati 

kezelésbe kívánta átadni. A KKK által elkészített előzetes megállapodás 

tervezetet a képviselő-testület nem fogadta el. Az utak átvételéhez segítséget 

kért az átminősítési eljáráshoz, az átadandó utak jó karban tételéhez, 

felújításához és a fenntartáshoz szükséges munkagép és munkaeszköz park 

létrehozásához. Az útszakasz végül ’18 őszén került átadásra. A Magyar Közút 

Nonprofit Zrt. képviselőjével aláírtuk a megállapodást az utak átadásáról így 

már hivatalosan is a mi kezelésünkbe került az úthálózat. 

 

A terveink szerint sikerült újabb belterületi útszakaszokat is felújíttatnunk. ’15 

nyár elején egy belügyminisztériumi pályázatra adtuk be igényünket. Ennek 

sikertelensége után a képviselő-testület úgy döntött, hogy önerőből újíttatja fel a 

Kossuth L. utca elejét. A szakasz felújítását, szeptember közepén szerződés 

szerint, a COLAS Út Zrt. végezte el. A kivitelezés teljes önerőből 8.800 ezer 

forintjába került az önkormányzatnak. 2016. nyarán sikerült újabb belterületi 

útszakaszt felújíttatnunk szintén teljes önerőből az Ifjúság utat szeptember 

közepén szerződés szerint, a COLAS Út Zrt. végezte el 5.401.300 

forintértékben. 

2017. őszén újabb belterületi útszakasztsikerült felújíttatnunk. Önkormányzati 

feladatellátást szolgáló fejlesztések támogatására kiírt pályázaton, a Táncsics út 
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felújítására adtunk be sikeres pályázatot. Az elnyert pályázat költségvetése 

14.420.948,- Ft volt, amelyhez a támogatás összegként12.257.806,- Ft-ot 

kaptuk, az önkormányzat önerőként 2.163.142,- Ft-ot biztosított, a 2017. évi 

költségvetés tartalékának terhére. Mivel a bolt felöli oldalt nem lehetett a 

pályázatba bevonni ezért ezt teljes egészében önkormányzati költségvetésből 

mintegy 1millió 300 ezer forintból készítettük el. 

’18-ban terveink szerint szerettük volna a belterületi utak felújítását pályázati 

forrásból folytani. A Rákóczi út felújítására adtuk be pályázatunkat, ami sajnos 

nem kapott támogatást. Az út állapota viszont mindenképpen megkívánta, hogy 

legalább saját kivitelben orvosoljuk a nagyobb hibákat. A Start 

közmunkaprogram keretében beszerzett aszfalttal, illetve munkaeszközökkel 

végeztük el a javítást. 

 

Megkezdődtek a járda felújítások is. A VASI QALITI KFT végezte az 

újjáépítéseket a Hegyhátsáli út és a Petőfi S. út 270 m járdafelújítása: 

1.778.000,-Ft-ba került, míg a pótmunkák (33m járda, árok tisztítás, betonozás): 

377.310,-Ft-ba így összesen: 2.155.310 forintot fizettük a felújításokért. A 

művelődési ház előtti járda építése: 638.991,-Ft, a konyha melletti rézsű 

lefaragásával új parkoló készítési valamint pótmunkában megrendelt Ifjúság u. 

áteresz elkészítésének munkáira 661.178,-Ft-ot fizettünk. A Petőfi u. 20/a előtti 

útszakaszon a balesetveszélyes, leszakadt járda javítása elkerülhetetlenné vált. 

Sajnos több vállalkozó is csak ígéretet tett a munka elvégzésére, de sajnos nem 

érkeztek meg nyár végéig. Végül a járdát és az árokszakasz csövezését Balázs 

Kft. Vasszécsenyből készítette el. Itt tanulságunk, hogy a jövőben jobban kell 

figyelnünk a helyi rendeletünk betartatására, amely szerint tilos az árkok 

gyomírtó permetezése. 

 

A külterületi útjaink közül a Zártkertes pályázat részeként a 0136 valamint 1608 

hrsz.-ú önkormányzati földút kavicsozását végeztettük el mintegy 850.000,-Ft 
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értékben.  

 

Folytattuk a mezei utak javítását is. A Jáger ház bontási törmelékének 

elhelyezésével kapcsolatos megbeszélések, helyszíni bejárások után 2015 

szeptember elején a „rakódó”-val szembeni önkormányzati útra megtörtént a 

bontási törmelék kihordatása a gazdák bevonásával. A terítést az önkormányzat 

végeztette el bérmunkával. A tél folyamán a közmunka program keretében 

elvégezzük az út melletti árok kipucolását. Több éven keresztül, több lépcsőben 

Esztergályos Zoltán erdőgazdálkodóval együttműködve készült el teljes 

kavicsozással és gépi bedolgozással az útszakasz, így mára az út személyautók 

részére is teljesen járhatóvá vált az évtizedekig elhanyagolt önkormányzati út.  

A „Parag” szélében, az átjáró átadását követően a 022-es Hrsz-ú önkormányzati 

út kavicsozását végeztettük el. Fillinger Lászlótól önkormányzatuk féláron jut 

hozzá a vörös kavicshoz. Ezúton is köszönöm támogatását. 

 

Sajnos az Önkormányzat hiába fordít több millió forintot a mezőgazdasági 

útjainak felújítására, ha a nagyobb gépekkel rendelkező mezőgazdasági 

vállalkozók, fakitermelő gazdák nem vigyáznak a felújított utakra, pedig kis 

odafigyeléssel megőrizhető lehetne az utak állapota. 

 

A buszvezetők kérésére a Kossuth úton a templom alatti „Y”-ba kihelyezésre 

került egy tükör, amely a páros oldalról érkezők kihajtását könnyíti. 

 

Az „Paragi” átjáró megépülésével, valamint az említett út kavicsozásával kértem 

a Szent Márton turista útvonal módosítását, hisz a „Szélesút” átvágásával 

nagyon balesetveszélyes az elkerülőn való átjárás a régi nyomvonalon. 

 

Térfigyelő kamerarendszer:  

Lakossági kérésre bővítettük a rendszert. A Táncsics út végén az átjáró 
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megépítésével újabb be- illetve kijárást tudunk ezáltal ellenőrizni. A Kossuth L. 

út 97. alatt lévő szolgálati lakások eladásával saját ingatlanra - a helytörténeti 

gyűjtemény tetejére – helyeztettünk át az átjátszókat.  A bővítés és az áthelyezés 

3,1 millió forintba került. 

 

A következő években több figyelmet kell fordítanunk a település vízelvezető 

árkainak karbantartására, mivel nagyobb esőzések kapcsán, sok helyen 

jelentkeztek már problémák. 

 

VI. TEMETŐK ÜZEMELTETÉSE 

 

Az önkormányzat két temetőt folyamatosan tart karban. Az állandó fenntartási 

munkálatokon felül a Képviselő-testület a következő feladatokat, fejlesztéseket 

határozza meg: 

- urnás temetési helyek kialakítása urnafal kialakításával is. 

- a régi temetőnél elkezdett kegyeleti park jelleg kialakításának folytatása. 

Fák, bokrok, évelő virágok ültetése pihenőpadok lehelyezése. 

 

A temetőkről és a temetkezési tevékenységről szóló 4/2000. (IV.07.) 

önkormányzati rendelet 2017-ben a képviselő-testület felülvizsgálta és 

módosítása is megtörtént, amelyben emelkedtek a sírhely árak és bevezetésre 

került a sírhely újra váltási díj. A településgazdára hárult többlet feladatot 

sikeresen megoldotta, nagyobb fennakadás nem volt az új díj bevezetése 

kapcsán. 

A sírhelymegváltásból befolyt összegen az urnás temetkezéshez alkalmas 

kolumbárium készíttetését tervezzük. 

 

- a Magyarországon található I. világháborús hadisírok és emlékművek felújítása 

témában a Honvédelmi Minisztérium Hadtörténeti Intézet és Múzeum által kiírt 
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pályázatára 3 db I. világháborús síremlék felújítására pályáztunk és nyertünk el 

300.000,-Ft-ot. A felújított síremlékek átadása és újra szentelése 2017 november 

4-én volt. 

 

 

 

VII. ÉPÍTETT ÉS TERMÉSZETI ÉRTÉKEK 

 

Az önkormányzat elkészítette rendezési tervét, amelyben kiemelt jelentőséget 

tulajdonít az épített és természeti értékek megóvásának, ezért a következő 

feladatokat határozza meg: 

- Római út ismert szakaszainak feltárása, bemutatása. Mansió terveinek 

megvalósítása. 

- Törekedni kell arra, hogy minél több épített és természeti érték bemutatható 

állapotba kerüljön ezzel is segítve a turizmus fellendítését. 

- Hegyháti régi pince rekonstrukciója, régi szőlőfajták bemutatása az 

önkormányzat udvarán 

 

Sajnos ez az a terület, amelyben nem tudunk semmit felmutatni a terveink 

megvalósulásából. A már több éve pályázati támogatásból megvalósult Manzió 

megvalósításának tanúlmánytervét nem tudtuk folytatni, pályázati lehetőség 

híján Sőt inkább visszalépéseink voltak. Eltűnt két meghatározó épület is a 

Szarvas csárda és a Jágerház tekintetében. A jövőben nagyobb odafigyelést 

igényel ez a terület hisz évszázadok munkája tűnhet el, egyik napról a másikra, 

amelyek megóvása kötelességünk lenne az utókor számára. A természeti 

értékeknél a Cseresnyés hegyi gyümölcsöskertet említhetem, amelyben közel 

200 hagyományos gyümölcsfajtát ültettünk el. 

2013-ban alakult helyi Értéktár Bizottság javaslatára felvették a megyei 

értéktárba a nádasdi Rotundát. 



16 

 

 

VIII. SZOCIÁLIS ÉS EGÉSZSÉGÜGY 

 

A községben a képviselő-testület jelenleg a következő személyes gondoskodást 

nyújtó szociális alapszolgáltatásokat biztosítja: szociálisétkeztetés, házi 

segítségnyújtás, családsegítés, jelzőrendszeres házi segítségnyújtás, támogató 

szolgáltatás, nappali ellátás. Ezeket, a szolgáltatásokat részben a helyi 

Evangélikus Diakóniai Központtal, részben a Körmend és Kistérsége Többcélú 

Kistérségi Társulás keretein belül, részben pedig feladat-ellátásiszerződéssel 

biztosítja. Az önkormányzat folyamatosan figyelemmel kíséri az intézmények 

működését, kiemelt figyelmet és támogatást nyújtva a helyi Diakóniai Központ 

irányába. 

Egészségügy: Problémák rendezése, háziorvosi ellátás hosszabb távú 

biztosítása, amely előre láthatólag körzethatárok rendezésével valósulhatna 

meg. A fogorvos ellátás jelenlegi helyettesítési rendszere helyett állandó 

folyamatos rendelés biztosítása 

 

Céljaink: 

- idősek napközi otthonának kialakítását segíteni 

- jelzőrendszeres házi segítségnyújtás rendszerének javítása 

- egészségház kialakításának előkészítése: tervezés és forráskeresés 

- a gyógyszertár folyamatos működtetésének elősegítése 

 

Dr. Nyilas Nóra fogorvosnő 2015. augusztus végéig heti 12 órában, látta el a 

fogorvosi helyettesítést. Szeptembertől a körmendi rendelőjében folytatja 

körzetünk betegeinek ellátását. Az Intézményfenntartó Társulási Tanács 

gyűlésein, többször téma volt a fogorvosi ellátás jövője. dr. Megyeri Sárával 

folytatott tárgyalások hoztak megoldást a fogorvosi alapellátás megoldása 
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érdekében. 2016-tól önkormányzati alkalmazásban kezdte meg működését 

Martinovné Pál Szilvia asszisztens segítségével. 2017. szeptemberétől 

vállalkozási formában folytatta tovább munkáját. Szóban jelezte továbbá, hogy 

amennyiben anyagi lehetőségük engedi a fenntartó önkormányzatoknak, 

szeretne rezsi költség támogatást kérni, ugyanis kezdő vállalkozóként ezzel 

segítenénk tevékenységét. A Képviselő-testületek nem zárkóztak el a rezsi 

költségek támogatásától, de kizárólag a villany, víz, gáz költségekhez nyújtott 

hozzájárulást a rendelési időben mért fogyasztási adatok alapján 2018. december 

31-ig. 

2018-ban a Fogorvos- Védőnői épület felújítása alatt a fogászati rendelésnek 

májustól-októberig Csákánydoroszló Önkormányzata adott helyet. 

 

Háziorvosi ellátás: A nádasdi I. számú körzetben ’15 márciustól kezdődtek a 

változások dr. Birta Gyöngyike heti két alkalommal (szerdán és pénteken) 

állandó helyettesítője lett dr. Németh Jenő háziorvosnak. Doktor úr ’16-ban 

bejelentette nyugdíjba vonulását. A helyettesítésére rövid időn belül dr. Farkas 

Tamás jelentkezett, akivel 2017. január 1-től szerződést is kötöttünk. Doktor úr 

kérte a testületet, hogy adja hozzájárulását a háziorvosi rendelőben történő, heti 

1 óra foglalkozás egészségügyi rendelés folytatásához, a testület a kérést 

támogatta.  

dr. Németh Jenő háziorvosunk végleges nyugdíjba vonulása tiszteletére 

nyugdíjas búcsúztatót szerveztünk.  

A II. körzet dr. Ali Mosed háziorvosának rendezetlen rendelési ideje miatt sok 

betegtől érkezet bejelentés. Ali doktorral több alkalommal tárgyalt a testület és a 

fenntartó polgármesterek a rendelési idő betartása végett, itt rendelési idő 

módosításra került sor. A II. körzet részére az önkormányzat egy EKG 

készüléket vásárólt 2016-ban. 

A Képviselő-testülete 2016. április 1-étől kezdődően a Körmend és Kistérsége 
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Önkormányzati Társulásra ruházza át az Egészségügyi alapellátásáról szóló 

2015. évi CXXIII. törvényben meghatározott háziorvosi ügyelet megszervezését 

és biztosítását. 

 

Védőnői ellátás: Kovács Györgyné vitte a két körzet, Holtai Anikó 

gyermekgondozási ideje alatt. Erzsi ’17 decemberében a Magyar Védőnők 

Egyesületének díjját vehette át a védőnői munka területén elért kimagasló 

eredményért, a Védőnők egyesületi életének menedzselésében végzett 

munkájáért. Két védőnői szakmai találkozónak is otthont adott az elmúlt évben 

Nádasd, Erzsi szervezésével. A védőnői épület felújítás idejére Ő a művelődési 

házban kapott helyet. 

 

A képviselő-testület három évben is önkormányzati rendeletével döntött az 

idősek téli rászorultsági támogatásáról. E szerint 70 év feletti egyedül élő, 

szociálisan rászorult nyugdíjas lakosokat egyszeri készpénz kifizetéssel 

támogatta a téli tüzelő beszerzésben. 2016-ban 34.000,- Ft-tal ’17 és ’18-ban 20-

20 ezer forinttal. 

 

- Fogorvos -Védőnői épület felújítása: Területfejlesztési Operatív program 

keretében a Fogorvos-védőnői épület felújítása és eszközbeszerzésre: 

31.479.725,-Ft-ra pályáztunk, amely hosszú időt igénybe vevő döntés után 

30.355.898,-Ft támogatásban részesültünk. A kivitelezést közbeszerzési eljárás 

után Horvát Jenő helyi vállalkozó, mint Nádasdi Horváth Építőipari Kft. nyerte 

el. A munkaterületet ’18 május elején adtuk át a felújított épület műszaki átadás 

átvétele szeptember 3-án megtörtét. A kivitelezést a vállalkozó időben, nagyon 

jó minőségben végezte el. Az ünnepi átadásra 2018. október 20-án került sor. 

2018 májusában a kiviteli szerződés aláírásával, vállalta a képviselő testület, 

hogy az elnyert, építéshez kapcsolódó 26 milliós támogatás mellé odarakja a 
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kivitelezéshez szükséges 10 millió forintnyi többletet. A pályázati projekt 

összesköltsége végül 41.741.167,-Ft lett. Kilenc és fél milliós 

költségnövekmény igényre adtuk be kérelmünket, amelyre az idei 

kormánydöntés alapján 2 millió forintot kapunk. A pályázat lezárása az idei 

évben megtörténik. 

 

A házi segítségnyújtás, valamint a szociális étkeztetés feladatát továbbra is 

(és remélhetőleg még sok éven át) a Nádasdi Evangélikus Egyház által 

működtetett Diakóniai Központ látja el. Önkormányzatunk anyagi lehetőségei 

függvényében anyagilag is támogatja a központ munkáját. 2015-ben 1.384.699,- 

Ft-ot szavazott meg a testület, 2017-ben 1 millió forinttal, 2018-ban 2.215.795,-

Ft-tal járult  hozzá a Diakóniai központ a működéshez a képviselő-testület. 

Nádasdon házi segítségnyújtás keretében az ellátotti létszámban 10-12 fő 

személyigondozott, és 5-7 fő szociális segített vett részt. A szociális étkeztetést 

45-52 fő vette igénybe. 

 

Továbbra is jó a kapcsolat a körmendi Szociális Szolgáltató és Információs 

Központtal, akik a családsegítő és gyermekjóléti szolgálat feladatát látják el. 

Tóth Cecília a Szociális Szolgáltató és Információs Központ munkatársa végezte 

a feladatot. Cili gyermekvárása és gyermekgondozása idejére helyettesítéssel 

oldották meg a feladat ellátást.  

 

IX KÖZÜZEMI SZOLGÁLTATÁSOK (IVÓVÍZ, 

SZENNYVÍZKEZELÉS, HULLADÉKGAZDÁLKODÁS) 

 

A településen az ivóvíz és szennyvízhálózat üzemeltetése megoldott, de a 

rendszerek elavultak, illetve elöregedettek, törekedni kell pályázati források 

bevonásával a folyamatos felújításra, a szennyvíztisztító telep hatásfokának 

növelésére. A hulladék gazdálkodás területén a környezetünk megóvását kell 
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elsődlegesen szemelőt tartani. A bezárt szeméttelepünk rekultivációját kell 

pályázati forrás segítségével megoldani. A lakossági szemétszállítás 

folyamatosságát biztosítani kell. 

A megújuló energiaforrások használatának lehetőségét folyamatosan nyomon 

követjük. Pályázati, esetleg befektetői lehetőségek kihasználásával fejlesztések 

magvalósítása. (Energia park a szennyvíztisztító telep területén) 

 

2015-ben még folytatódott a VÁR-VÍ-ZA per. A bíró igazságügyi szakértői 

vizsgálatot rendelt el, amely kiterjedt a szennyvíztisztító telepre és a hálózatra. 

Bár a cég feladat ellátásának megszűnése óta eltelt másfél év, még jól 

érzékelhető volt a hanyag működésük és ezt az igazságügyi szakértő több 

oldalon is rögzítette.  

A VASI VÍZ vezetőségével közösen, szennyvízhálózatunk és tisztító telepünk 

fejlesztésén dolgozunk. 2015 nyár folyamán együtt voltunk a Nemzeti 

Fejlesztési Programiroda budapesti székházában, ahol a szennyvízkezelési 

rendszer felújítási lehetőségeivel kapcsolatos tájékoztatót hallgathattuk meg. 

2016-ban lezárult a VÁR-VÍ-ZA per. A Kft. 7.911.809,- Ft-os követeléséből 

még peren belül Nádasd 882.000,-Ft-ot, Katafa 294.000,-Ft-ot fizetett meg. A 

bíróság kötelezte az önkormányzatokat ezen összegek kamatainak megfizetésére 

is. A két önkormányzat 85%-ban lett pernyertes így a perköltségek 15%-át 

kellett kifizetni. A végelszámolásban, még 211.739,- Ft-ot kellett fizetni a két 

önkormányzatnak a VÁR-VÍ-ZA felé. 

 

A VASI VÍZ üzemeltetésével a képviselő-testület elégedett, a lakosság részéről 

panasz a szolgáltatásukkal kapcsolatban, nem érkezett.  

KEHOP pályázat keretében, Nádasd-Katafa agglomeráció szennyvízelvezetése 

és - tisztítása Nádasd Községi Önkormányzat és Katafa Községi Önkormányzat 

560 millió forint fejlesztési keretet kapott. Aláírásra került a konzorciumi 

szerződés, valamint elkészült a kivitelező kiválasztásához szükséges 
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közbeszerzési eljárás műszaki dokumentációja. ’18 tavaszán már a kivitelezői 

szerződést is aláírtuk, a tényleges munkálatok az idei év nyarán kezdődtek, 

amelyben egy teljesen új tisztító mű kerül megépítésre, valamint a végátemelők 

teljes rekonstrukciója valósult meg. A fejlesztés lehetővé teszi újabb rákötések 

lehetőségét, akár szomszédos települések csatlakozását is. 

 

Az utóbbi években sok gondot és komoly költséget jelentett a település 

lomtalanítása. A költségek normalizálódni látszanak, hisz csak az elektronikus 

lomtalanításért kell fizetnünk, de az időpont kijelölése 2018-ban még okozott 

némi problémát. 

 

X. TELEPÜLÉSFEJLESZTÉSI KONCEPCIÓ, TELEPÜLÉS-

SZERKEZETI ÉS SZABÁLYOZÁSI TERV, VALAMINT HELYI 

ÉPÍTÉSI SZABÁLYZAT KORREKCIÓJA 

 

A településrendezési terv a Képviselő-testület által meghatározandó 

településfejlesztési koncepcióban rögzített településpolitikai célkitűzések, 

fejlesztési elképzelések alapján készült. A jóváhagyott szabályozási terv és a 

helyi építési szabályzat a település építési tevékenységének jogi kereteit adják, ez 

a legmagasabb szintű helyi építési jogforrás. A rendezésiterv kötelező 

felülvizsgálata során minél szélesebb körbe bevonni a lakosságot, civil 

szervezeteket, valamint a vállalkozókat és gazdálkodókat. 

 

CÉL: A község lakosságszámának növelése, valamint a fiatalok helyben 

maradása érdekében építési telkek kialakítása szükséges, a kialakított házhelyek 

minél rövidebb időn belüli értékesítése, minél szélesebb körű reklámmal esetleg 

újabb letelepedési kedvezményekkel. Ezekkel összhangban cél a rendezési terv 

szerint, házhelyek, vállalkozói övezet kialakítása, a helyi gazdálkodás 
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biztosítása.  Helyi piac erősítése. 

 

A Rendezési tervünket 2018-ig szinte minden évben módosíttattuk. A képviselő-

testület egy korábbi döntése alapján a módosítást csak akkor indította el, ha a 

kérelmező a rá eső költségek megtérítését vállalja. Törvényi kötelezettség, hogy 

2018-ban átfogó felülvizsgálatot kellett elindítani. A megkezdett rendezési terv 

is több egyeztetést kívánt vállalkozókkal a rendezési tervet végző 

mérnökasszonnyal. Ide tartozóan Nádasd II. kavicsbánya (Filinger László új 

kavicsbányája) létesítésével kapcsolatos közmeghallgatás volt a 

Bányakapitányság részéről a nádasdi művelődési házban. 

2017-ben a következő éveket meghatározó rendeletek is születtek. Elkészült a 

Településképi Arculati Kézikönyv és ez év elején elfogadásra került a 

Településképi rendeletünk. 

 

XI. RENDEZVÉNYEK 

A képviselő-testület fontosnak tartja, hogy minden évben, mintegy 

hagyományteremtő és őrző módon színvonalas rendezvények álljanak a lakosság 

rendelkezésére. A rendezvények pénzügyi forrását a művelődési ház 

költségvetésében és a helyi civil szervezetek támogatásával biztosítja. 

Vállalkozói bál elindítása. Kezdeményezni a megyei közgyűlés Nádasdon való 

megtartását.  

 

2015 év elején jól sikerült politikusi találkozót szerveztünk a Diakóniai 

központtal közösen. Országgyűlési képviselőnket, megyei vezetőket és pályázati 

referenst hívtunk meg egy közös beszélgetésre, amelyen Nádasdot mutattuk be, 

valamint beszéltünk eddigi és tervezett fejlesztéseinkről. 

Március elején Nőnapi köszöntőt szervezett a képviselő-testületünk, ahol az 

önkormányzat, az iskola és konyha női dolgozóit köszöntöttük. 

Folyamatos és jó a kapcsolat a „Nádasd” Települések Együttműködéséért 
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Közalapítvánnyal. Nádasdladányban minden évben kuratóriumi ülésén vettünk 

részt. Nádasdok Találkozóján Borsodnádasdon, Nádasdladányban, 

Csallóköznádasdon és Mecseknádasdon, amelyeken a településünkről 30-40 fő 

vett részt, elsősorban azok, akik aktívan segítették az előző évi találkozónk 

lebonyolítását, szerezetektől egyesületektől. 2016-ban „NÁDASDOK” Táborát 

gyermekek részére július 4-8-ig Nádasd rendezte meg. 

 

2015 augusztus elején került megrendezésre a Nádasdi Falunapok, amelynek 

keretében vendégül láttuk az Alsósófalvaiakat négy napig. Hagyomány szerint a 

falunapok keretében átadásra kerültek a Nádasdért kitüntetések, „Életműdíj”, 

HAZATÉRŐ OKLEVELEK is. 

 

Két alkalommal a Polgárvédelmi gyakorlat összehívása is megtörtént. 

Katasztrófavédelmi Rendszerbeállító Minősítő Gyakorlatra is sor került a 

művelődési házban.  

 

Hagyománnyá vált, hogy október elsején tartjuk az idősek köszöntését a 

művelődési házban, az „Együtt Nádasdért” Egyesülettel közösen. Jó hangulatú 

ünnepséget sikerült szervezni ahová egyre többen jönnek el. Lassan kicsi lesz a 

művelődési ház nagyterme a rendezvénynek. Köszönet a szervezésben és műsor 

adásban résztvevőknek. 

 

Az elkerülő átadása után „Útfoglaló” felvonulás szerveztünk a Petőfi utcaiak 

aktív közreműködésével, amely jól sikerült. 

 

Karácsony előtti szombaton a képviselő-testület Falu Karácsonyt szervez. A 

kulturális programon túl itt adjuk át a „Nádasdért” kitüntetés ifjúsági 

tagozatának díjait, köszöntjük az 50 éves házassági évfordulósokat, valamint 

lehetőséget biztosítunk egy kötetlen beszélgető estre a testület tagjai és a 
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lakosság között.  2017-ben itt adtuk át Laura Éve programsorozat részeként a 

képviselőtestület által felajánlott adományt Földes Laura részére. Azanger 

Attilának nádasdi foci csapatában nyújtott több éves munkájáért és klubhűségért 

az önkormányzat ajándék utalványát adtunk át. A rendezvényünket egyre többen 

tisztelik meg jelenlétükkel. 

 

Egyik legnagyobb rendezvényünk az idei Nádasdok találkozójának 

megszervezése. A Mecseknádasdi találkozó végén átvettük a vándorzászlót, 

ekkor jelentettük be, hogy 2019-ben február végén böllérversenyre és 

rönkhúzással egybekötött találkozóra várjuk a települések képviselőit. A 

rendezvényünk mindenki megelégedésére jól sikerült! Köszönet ez úton is az 

összes segítőnek! 

 

2016-ban a Földművelésügyi Minisztérium Nemzeti értékek és hungaricumok 

pályázata keretében májusban 50 fős delegáció utazott Alsósófalvára. A 

delegáció részét képezte a Nádasdi Széchenyi István Általános Iskola, valamint 

a Partium AMI Nádasdi Tagozatának tanulói is, akik a pünkösdi programok 

során szerepeltek az Alsósófalvi Pünkösdi Fesztiválon.  

 

 

Oltónapok – csemetekert: Két alkalommal szerveztünk gyümölcsfa oltó napot a 

cseresnyéshegyi kert csemetéinek előállításához. Az önkormányzat udvarán 

pedig kialakítottunk egy csemetekertet. 

 

Beneveztünk a Magyarország legszebb konyhakertje országos programba. 

Kovács János település gazda koordinálásával, ezzel is próbáljuk ösztönözni a 

kiskertek megművelését.   

 

Nádasdi Evangélikus Egyházközség felújított templom és kézműves műhely 
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átadási ünnepségén vettünk részt testületileg.  

Állampolgársági eskütételt volt a művelődési házban.  

 

Új lehetőségként Nádasd is csatlakozott az Őrségi Kerékpáros vándortábor 

programjához. Ezzel kapcsolatban több megbeszélés volt a vándortábor 

szervezőivel, nádasdi egyesületekkel. Őriszentpéteren a Nemzeti Park 

Igazgatóságán, ennek a Vándortábornak a záró fogadására kaptunk meghívót a 

fogadó egyesületek képviselőivel. Köszönöm az együttműködést!  

 

 

 

 

XII. MUNKAHELYTEREMTÉS 

 

A helyi munkahelyek ösztönzésének elősegítését az önkormányzat csak 

korlátozottan tudja előmozdítani. Ennek formája a területbiztosítás, a rendezési 

tervvel való összhang megteremtése lehet. A megalakuló önkormányzati Kft. 

tevékenységét úgy meghatározni, hogy munkáltatóként is szóba jöhessen (kisebb 

helyi üzem, helyi termék előállítás területén) Cél a vállalkozói övezetek 

kialakítása, bővítése a bezárt Nádasd Kavicsbánya területével. 

 

Jóna László nyugdíjba vonulása miatt az önkormányzat pályázatot hirdetett 

települési kommunális dolgozó munkakör betöltésére, melyet a testület döntése 

szerint Söre István tölthetett be. 

Erőgép és munkaeszközpark fejlesztésünket is több éve próbáljuk napirenden 

tartani. Most az úthálózat bővülésével, már elengedhetetlenné vált a megjelenő 

pályázati kiírásokkal ez irányú fejlesztésünk is.  
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Közmunkások foglalkoztatásának alakulása: 

Három évig részt vettünk a járási startmunka útőr mintaprogramban: 

A közfoglalkoztatással érintett munkavállalók létszáma: 5-12 fő volt. 

Munkásaink a községből a külterületi zártkertek felé kivezető utak burkolatán és 

útpadkákon felgyülemlett csapadék elvezetésén, a település frekventált útjai 

mentén a szemét összeszedésen is dolgoztak. Közlekedés biztonsági 

szempontból növényzet gondozást, metszést végeztek. A település egész 

területén - igény szerint, időjárástól függően- jelzőtáblákat tisztítása is feladat 

volt, a közlekedők számára jobb láthatóság érdekében. A program 

megvalósításával Nádasd község tisztább lett, a közlekedés biztonságossá vált. 

2017.03.01-től 2018.02.28-ig11 fő munkavállalót foglalkoztathatott. A program 

összes költsége: 19.466.727,- Ft volt. ’17 Ősz folyamán pótlólagos forrásra is 

pályázhattunk, melyből az aprítékoló gépet vásároltuk közel 3,5 millió forintért. 

A beruházási költségek között szerepelt 400.000 Ft értékben az önkormányzat 

udvarán felhalmozott járdabontásból származó betondarabok darálásának 

költsége is, amelyet mezei utak felújításhoz használtuk fel. A program keretében 

vásároltunk új gépeket: áramfejlesztőt, lapvibrátort, szivattyút, aprítékolót, 

motorfűrészt, fűkaszákat, motoroslyukfúrót, gazvágó traktort. 

 

A másik foglalkoztatási típus volt a hosszabb távú foglalkoztatás: A program 

átlagos időtartama: 8-9 hónap. A közfoglalkoztatással érintett munkavállalók 

létszáma: 7-10 fő. Ők elsősorban a hagyományos zöldterületi gondozásokat 

végezték: fűnyírás, gereblyézés, száraz avar égetés, vakondtúrás terítés, 

kátyúzás, közterület tisztítás. A Rákóczi utcában és a Dobó úton jelentős 

kátyúzás történt.  A program keretében megvásárolt gépek: lombfúvó, utánfutó, 

motoros permetező, bontókalapács. 

 

Képzésre minden évben több főt iskoláztunk be. Növényvédelmi és 

targoncavezetői képesítést, ketten konyhai kisegítő, egy közfoglalkoztatott 
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zöldterületi kisgép-üzemeltető vizsgát tett.  

Kísérleti próbálkozást tettünk a lakosság által összegyűjtött ágak aprítására, 

valamint a mezőgazdasági utak kitisztításakor is tüzelés helyett ágaprítást 

végeztük a Start közmunkaprogram keretében megvásárolt önjáró ágaprítóval. 

 

Itt szeretném megköszönni Kovács János településgazda munkáját, amellyel 

hozzájárul a nagyobb létszámú közfoglalkoztatottak irányításához, valamint 

aktív szervező munkájával segíti a mind hatékonyabb településműködtetést, 

fejleszti önkormányzat szerszám és eszközparkját. 

 

 

 

XIII. ADÓPOLITIKA (Gazdálkodás) 

 

Az önkormányzat a helyi adók területén új adók kivetését nem tervezi, de 

megvizsgálja annak lehetőségét. Milyen adónemeket, milyen mértékkel és milyen 

célból vethetne ki. Az iparűzési adó felülvizsgálata ösztönző (vállalkozásbarát) 

adópolitika bevezetése. 

 

Az Önkormányzatunknak az elkerülő megépítése anyagiakban is fejlődést 

hozott. A szükséges területszerzések kapcsán mintegy 3,5 millió forintnyi, 

valamint 2014-ben és 2015-ben 27 millió forintnyi helyi iparűzési adó plusz 

bevételt jelentett.  Így több önerős fejlesztést is végezhettünk. Eladásra került a 

Kossuth L. u. 97/A és /B szolgálati lakás 12.300.000, Ft-ért cseréltek gazdát, a 

Kossuth Lajos utca 109. számú ingatlan 7,2 millió forintért, illetve az összes 

építési telket sikerült értékesítenünk a Hegyhátsáli úton. Eladásra került a 

Kossuth Lajos utca 110. számú volt szolgálati lakások utolsó önkormányzatok 

tulajdonában lévő lakása, az önkormányzatunk 13/26 tulajdon részéért 

2.155.000,-Ft-ot kaptunk. A németfalusi zártkerti önkormányzati erdő 
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letermelése és értékesítése 1,5 millió forint tiszta bevételt hozott. Eladásra került 

belterületen a Nádasd 688 hrsz-ú, 1.231 m2 nagyságú kivett beépítetlen területet 

300 Ft/m2 áron, összesen 369.300,- Ft -ért. Ugyan akkor vásároltunk is 

belterületet a Nádasd 518 hrsz-ú, 4604 m2 nagyságú ingatlant vásároltuk meg 

1.200.000,- Ft összegben. Több zártkerti ingatlant eladtunk és vettünk.  

 

a Vasivíz Zrt. kérelemmel fordult az önkormányzat felé az ügyben, hogy rádió 

átjátszót lehessen felszerelni a víztoronyra. A testület elfogadta a kérelmet, 

mivel a rendeltetésszerű működéshez szükséges a fejlesztés a VASIVÍZ 

számára. 

A képviselő-testület a műszaki fejlesztést azzal a kikötéssel hagyta jóvá, hogy a 

Vasivíz Zrt. által kiválasztott egyetlen szolgáltatónak engedélyez helyet a 

tulajdonában lévő vízüzemeltetési berendezésen. 

 

Közvilágítás korszerűsítés: Több testületi ülésen is foglalkoztunk a közvilágítás 

korszerűsítésével led lámpákra való cserélés témájával. Sok év előkészítő 

munkája alapján az idei évben befejeződött a közvilágítás korszerűsítése led 

lámpákra való cseréléssel, valamint új lámpatestek felhelyezésével. A végleges 

döntés alapján 185 db lebontott lámpa helyére és bővítésként 266 lámpatest 

kerül ki a településre köztük egy napelemes. A fejlesztés bővítéssel együtt is 

32,48 %-os megtakarítást eredményez. Ezzel párhuzamban sikerült a Közvil Zrt-

vel kötött szerződést felmondani és elfogadhatóan lezárni velük a több évtizedes 

kapcsolatot. 

 

Bár Nádasd határában elkészült napelempark nem az önkormányzathoz tartozik, 

de a beüzemelése után évi 4-5 milliós helyi iparűzési adóbevételre számíthatunk. 

A beruházás kapcsán rendeződött a bezárt bánya állapota és egy zaj és 

füstmentes „üzem” készült el. 
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Fizetett energetikusunk nincs de az előző években sok segítséget kaptunk Puklér 

Gézától a gáz és villany szolgáltatók kiválasztásában szerződések bontásában és 

újabbak megkötésében. Ez úton is köszönöm segítségét.  

 

EGYÉB PÁLYÁZATINKRÓL:  

 

BEADOTT NEM NYERT: 

- 2016-ban TOP Bölcsőde: a projekt teljes költsége 79.084.587,-Ft ebből 

50.000.000,-Ft támogatás. 

- A Földművelésügyi Minisztérium 2017. évi pályázati felhívásához a zártkerti 

besorolású földrészletek mezőgazdasági hasznosítását segítő, infrastrukturális 

hátterét biztosító fejlesztések támogatására adtunk be pályázatot. A Cseresnyés 

hegyi Zártkert, hagyományos gyümölcsfajtákkal kialakított mintakert tovább 

fejlesztésre, valamint a szomszédos területek, mintegy 110 ingatlan 

megközelítésének javítása érdekében 1100 méter mezei út kavicsozására, Az 

előző pályázat segítségével megvásárolt, tömbösített terület ivó és öntözővízzel 

kútfúrással való megvalósulására pályáztunk. Sajnos pályázatunk nem nyert 

támogatást. 

- Rákóczi utca felújítása: Útburkolat felújítására az érintett útszakasz 

műtárgyainak felújítása, áteresz bontása és építése, KRESZ tábla beépítése 

oszloppal együtt csapadékvíz elvezetését szolgáló ároktisztításra adtuk be 

pályázatunkat a Belügyminisztérium által kiírt önkormányzati feladatellátást 

szolgáló fejlesztések támogatása pályázathoz 12 millió forint értékben, amely 

szintén nem nyert támogatást 

 

BEADOTT MEGVALÓSÚLT: 

- A Vidékfelesztési Programokban a Külterületi helyi közutak fejlesztése, 

önkormányzati utak kezeléséhez, állapotjavításához, karbantartásához szükséges 

erő- és munkagépek beszerzésére nyújtottunk be pályázatot. Nádasd 
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konzorciumi vezetőként Darabosheggyel és Haloggyal együtt közösen. A 

pályázatunk támogatásban részesült, de két körben is közbeszerzési eljárást 

kellett lebonyolítanunk. A sikeres második körös eljárás után az idei év 

januárjában tudtunk csak szerződést kötni az eljárás nyertesével a Tiszakécskei 

TEMPEL Kereskedelmi és Szolgáltató Kft.-vel.  1 db Hattat A 90-es traktort, 

egy függesztett földgyalut, egy függesztett gémes részűkaszát, valamint egy 

függesztett árokásót szereztünk be Nádasd önkormányzata részére, míg 

Daraboshegy egy szárzúzót, Halogy pedig egy függesztett ágaprítót. A beszerzés 

után a projekt költségvetése a következőkép alakult: A teljes költségvetés 

20.713.362,-Ft ebből támogatás 17.814.340,-Ft Nádasd önrésze: 2.685.154,-Ft. 

 

- A Földművelésügyi Minisztérium Nemzeti értékek és hungaricumok 

pályázatán „Só és Nád; Hagyományőrzés Alsósófalván és Nádasdon” 

elnevezésű pályázat keretében 3.000.000,-Ft-ot nyerünk. Elkészült „Só és Nád - 

Hagyományőrzés Alsósófalván és Nádasdon” című könyvet kis küldöttség vitte 

ki Alsósófalvára. A könyv kivitelével egyidőben vittük ki a Nádasdi Római 

Katolikus Egyházközség által gyűjtött pénzbeli adományt is az erdélyi Atyhára. 

 

- A földművelésügyi miniszter által kiírt a Tanyafejlesztési Program keretében, 

meghirdetett Országos zártkerti szociális mezőgazdálkodás elterjesztését 

támogató mintaprogramok támogatásához adtuk be a „Cseresnyéshegyi 

Szociális Mintakert Nádasd” című pályázatunkat még 2016-ban. Az elnyert: 

7.600.000,-Ft-ot támogatást 10 helyrajzi szám alatt található 35 tulajdonos 

birtokában lévő 17.391 m2-es területvásárlásra, 5x7 m alapterületű 

szerszámostároló és esőbeálló építésére, 700 méter mezei út kavicsozására, a 

terület megtisztításának gépi munkáira, valamint a kert bekerítésére és mintegy 

140 db hagyományos gyümölcsfa csemete telepítésére fordítottuk, valamint az 

Őrségi nemzetipark bevonásával madárbarát sarkot is kialakítottunk. A kertet 

ünnepélyes keretek között helyi hagyományőrző Szüreti Felvonulással 
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egybekötve 2017. október 22-én adtuk át V. Németh Zsolt országgyűlési 

képviselő, környezetűgyért, agrárfejlesztésekért és hungarikumokért felelős 

államtitkár jelenlétében. 

 

ELNYERT, MEGVALÓSÍTÁS FOLYAMATÁBAN LÉVŐ 

PÁLYZATOK: 

- Nagyobb volumenű pályázat a humán közszolgáltatások hatékonyságának 

növelésére és az azokhoz történő hozzáférés javítására irányuló, a társadalmi 

felzárkózás folyamatát erősítő projektek megvalósítására kiírt, „Humán 

szolgáltatások fejlesztése térségi szemléletben – kedvezményezett térségek” 

címen kiirt pályázat, amelyre konzorciumban 8 településsel pályáztuk 200 millió 

Ft összegben vissza nem térítendő támogatásra, konzorciumi együttműködési 

megállapodás keretében Csákánydoroszló, Daraboshegy, Halogy, 

Hegyháthodász, Hegyhátsál, Katafa, Szőce Községi Önkormányzatokkal együtt. 

A pályázatot elnyertük a megvalósítását elkezdtük és 2020 márciusáig tart. A 

pályát keretében programok és képzések valósultak meg és még a jövőben is 

folytatódnak. A szakmai megvalósítók a pályázati célcsoportok tagjaival való 

kapcsolattartás, családlátogatás, programokba, rendezvényekbe való bevonását, 

egyéni kompetencia-felmérést és tanácsadás végeznek. A mentorálás során a 

csoportmunkában történő együttműködési kompetencia fejlesztését, munkára 

való képességet javító intézkedéseket, az önálló életvitelre képessé tevő 

programok, az álláskereséshez felkészítő tanácsadást nyújtanak. Egyéni 

fejlesztési tervek (EFT), családi fejlesztési terveket készítenek. A programokon, 

rendezvényeken, képzéseken résztvevők megfelelő dokumentálását végzik. 

 

- Még ’17 áprilisban a képviselő-testülete úgy dönt, hogy a Vidékfejlesztési 

Programok keretében meghirdetésre került „Helyi termékértékesítést szolgáló 

piacok infrastrukturális fejlesztése, közétkeztetés fejlesztése” című pályázati 

felhívásra, „Termelői Piac bővítése Nádasdon” címmel pályázatot nyújtunk be. 
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A művelődési ház mögötti területen egy pajta szerű fedett tér kialakítását 

terveztük, mint egy 32 millió forintos beruházással. Pályázatunk támogatást 

kapott. A forrásai a támogatói okirat szerint:  

- A Projekt teljes költsége összesen: 31.856.591,-Ft 

- A Projekt elszámolható költségei összesen: 29.744.669,-Ft 

- A Projekt nem elszámolható költségei összesen: 2.111.922,-Ft 

- Támogatás összege: 25.282.965,-Ft 

- Önerő: 6.573 .626,-Ft 

Tavaly a kiviteli tervek elkészítése, valamint egyéb előkészítő tevékenységek 

voltak. Az idei év kérdése, hogy megvalósulhat e vagy sem ez az álom. A 

legnagyobb gondot az építési alapanyagok és kivitelezői költségek megugrás 

okozza. Az képviselő-testület a pályázati támogatáson felül, a vállalt önerővel 

együtt már betervezett + 13 millió forintot a költségvetésébe, de előzetes 

árajánlatok szerint még mindig 8 millió forint hiányzik. A közbeszerzési eljárás 

lefolytatása után július 22-én aláírtuk a kiviteli szerződést, amely alapán a piac 

építési költsége bruttó: 37.998.771,-Ft. 

 

BEADOTT PÁLYÁZAT ELBÍRÁLÁS ALATT: 

A Magyar Falu Programban négy pályázatot adtunk be. Nyitott porták nyitott 

falu címmel a jövő évi programokra ez a pályázatunk nem nyert támogatást. 

Most szeptemberben másik három pályázatnak volt a beadási határideje. Az 

egyik a Közös Önkormányzati hivatal bővítésére lett beadva ebben 50 millió 

forint támogatást kértünk. 

A második a „Önkormányzati tulajdonú utak felújítása” című alprogramhoz a 

Rákóczi út felújítására 20.531.775,-Ft értékben. A harmadik pályázatot az 

„Eszközfejlesztés belterületiközterület karbantartására” című alprogramhoz 

adtuk be. Itt a meglévő traktorunkhoz egytengelyes pótkocsira, hótoló lapra, és 

sószóróra adtuk be kérelmünket 5.352.530,-Ft értékben. 
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Újra lehetőség nyílott bölcsőde építésre pályázni, most az Intézmény Fenntartó 

Társulás keretében pályáztunk mintegy 80 milliós minibölcsőde építésére 

valamint egy 15 fős kisbusz beszerzésére 20 millió forint értékben. 

 

Régóta foglalkoztatja e képviselő-testületet az a gondolat, hogy 

településüzemeltetést önkormányzati Kft. megalakításával kellene végezni. Ez 

bevételnövelés miatt, illetve pályázati lehetőségek bővülése miatt lenne 

indokolt.  Az alapításával kapcsolatban több megbeszélésünk volt, illetve 

felmerült a Diakóniai központtal közös szociális szövetkezet alapítása is, de 

mindezek eddig csak tervek maradtak. 

 

Beszámolóm, kissé hosszúra sikerül, nehéz egyben átlátni, de talán ez is 

érzékelteti, hogy a település „üzemeltetése” milyen sokrétű feladat. Sok munka 

és egyre több bürokratikus feladat eredményeként újul meg egy-egy épület, lehet 

üzemeltetni egy csatornarendszert, vagy éppen megfelelni településünk 

lakosságának, illetve teljesíteni kötelezettségeinket az állam felé. 

Csak összefogva egymás munkáját kiegészítve és segítve, közösen tudunk 

előbbre lépni, fejlődni. Nádasd jó úton halad ezért köszönet az 

intézményeinkben, egészségügyben dolgozóknak. Köszönet az egyházak, és 

civil szervezetek munkájáért! Bízom benne, hogy aktivitásuk a jövőben is 

folytatódik, hisz mindnyájan NÁDASDON élők érdekében dolgozunk.  

Szeretném megköszönni a Képviselő-testület tagjainak, az alpolgármester 

Urnak, település gazdánknak, valamint a Hivatal munkatársainak, jegyzőknek a 

munkáját.  

Köszönöm, hogy meghallgattak, kérem a képviselő-testületet, hogy a 

beszámolómat elfogadni szíveskedjék.  

 

Engedjék meg, hogy egy cseh közmondással zárjam beszámolómat: 
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„Aki tenni akar valamit, talál rá eszközt, aki nem akar tenni semmit, talál 

rá mentséget.” 

 


